
Fagklubben	
For pædagogiske assistenter og 
pædagogmedhjælpere

Find os på Facebook:
Fagklubben for pædagogiske assistenter 
og pædagogmedhjælpere: 
https://www.facebook.com/groups/1207
66904630702 
Hjemmesiden finder du på
www.pm-fagklub.dk  

Nummer 2 Dec. 2023     

Ø Siden sidst

Ø Generalforsamling 2024

Ø Kommende 
arrangementer

Ø Pædagogmedhjælpere 
på Pædagogisk Assistent 
uddannelse  

                                                                                                               
Ø VigDg viden

Ø Seniorklubben

    

https://www.facebook.com/groups/120766904630702
https://www.facebook.com/groups/120766904630702
http://www.pm-fagklub.dk/


Fagklubben for pædagogiske assistenter og 
pædagogmedhjælpere 

Christian X’s Vej 56-58,
8260 Viby J
Formanden træffes efter aftale på johek@aarhus.dk
E-mail: bestyrelsen@pm-fagklub.dk 

Hjemmeside: www.papm-fagklub.dk 

FOA - Fag og Arbejde
Aarhus Christian X’s vej 56-58
8260 Viby J
Faglig afdeling: 
Tlf: 8936 6666
A-kassen:
Tlf. 4697 3690
Åbningstider: 
https://www.foa.dk/afdelinger/foa-
aarhus/akassen/kontakt-a- kassen/aabningstider

E-mail: aarhus@foa.dk 
Hjemmeside www.foa-aarhus.dk 

FOA - Fag og Arbejde - Samsø ”Medborgerhuset” 

Smedegade 37
8305 Tranebjerg 
Tlf. 8659 2960
Åbningstider: 

https://www.foa.dk/afdelinger/foa-
aarhus/akassen/kontakt-a- kassen/aabningstider

Nummer 2 · Dec. · 2023 

48. årgang 
Udgives af Fagklubben for pædagogiske 
assistenter og pædagogmedhjælpere
Redaktør: 

Joan Karlsen 
Layout: 
Joan Karlsen 
Forsidefoto: Joan Karlsen 

Næste nummer: Juni. 2024
Deadline for indlæg: 15. Maj. 2024.

Formand
Joan Hedegaard Karlsen
Pædagogisk Assistent

Mail: 
bestyrelsen@pm-
fagklub.dk
Valgt til 2024

Næstformand
Carsten Thyrsted
Tillidsrepræsentant
Pædagogmedhjælper

Mail: 
bestyrelsen@pm-
fagklub.dk 
Valgt til 2024

Bestyrelsesmedlem
Tine Thordén 
Fællestillidsrepræsentant
Pædagogisk Assistent

Mail: 
tith@aarhus.dk 
Valgt til 2024

Bestyrelsesmedlem
Bent Pedersen
Pædagogisk Assistent

Mail: 
bestyrelsen@pm-
fagklub.dk 
Valgt til 2025

Bestyrelsesmedlem
Marianne Møller 
Pedersen
Pædagogmedhjælper

Mail: 
bestyrelsen@pm-
fagklub.dk 
Valgt til 2025

Bestyrelsesmedlem
Lone Mildahl 
Nedergaard
Pædagogisk assistent

Mail: 
bestyrelsen@pm-
fagklub.dk
Valgt til 2025

Næstformand
Kim Møller Hansen
Fællestillidsrepræsentant
Pædagogmedhjælper

Mail: 
kimha@aarhus.dk 
Valgt til 2024

Bestyrelsens medlemmer

Ulla Mikkelsen
Formand 

Frisenholt 4
8310 Tranbjerg
Tlf. 25 56 17 74

Valgt 2024

Ketty Petersen 
Bestyrelsesmedlem  

Ladegårdsbakke 11, 
8380 Trige 
Tlf. 23 98 94 80

Valgt 2025

Hanne Overgård 
Bestyrelses Suppleant 

Kappelsdal 15 Be 
8450 Hammel 
Tlf. 40 57 71 14

Valgt til 2025

Jytte Kristensen 
Kasserer 

Øster Alle 40 1.tv. 
8260 Viby J 
Tlf. 20 26 48 55

Valgt til 2024

Seniorklubben

mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
http://www.papm-fagklub.dk/
https://www.foa.dk/afdelinger/foa-%20aarhus/akassen/kontakt-a-%20kassen/aabningstider
https://www.foa.dk/afdelinger/foa-%20aarhus/akassen/kontakt-a-%20kassen/aabningstider
mailto:aarhus@foa.dk
http://www.foa-aarhus.dk/
https://www.foa.dk/afdelinger/foa-%20aarhus/akassen/kontakt-a-%20kassen/aabningstider
https://www.foa.dk/afdelinger/foa-%20aarhus/akassen/kontakt-a-%20kassen/aabningstider
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:tith@aarhus.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:bestyrelsen@pm-fagklub.dk
mailto:kimha@aarhus.dk


Siden sidst           
Har i haft mulighed for at deltage i bio, bowling, julebanko og juletur til 
Flensborg. Vi har flere planlagte arrangementer i kikkerten mere om det 
under kommende arrangementer.
Tilmelding varetages af Kim Møller Hansen på kimha@aarhus.dk 

Vores kursuspulje har været lidt træg at få sparket i gang og det er blevet 
besværliggjort at at man skulle søge kompetencefonden og fået afslag inden 
vi kunne være behjælpelig med økonomisk støtte til et kursus. Vi har derfor i 
bestyrelsen valgt ikke at bruge flere kræfter på kursuspuljen og nedlægge 
projektet. 

Turen over til medlemmerne på Samsø blev en stor succes, der var hygge og  
gode faglige snakke. Det er ikke sidste gang vi finder vejen over til jer. På 
årets konference i Marts måned vil bestyrelsen arbejde videre med de gode 
tanker vi fik med hjem ovre fra jer om kommende arrangementer med 
motorik og hjernens vågenhed i form af arousal. Viden der er brugbar i 
arbejdet med børnene omkring jer. 

Vi oplever at flere og flere finder vej til vores arrangementer, vi vil gerne 
tilpasse vores arrangementer så endnu flere deltager –  så har du forslag til 
nye tiltag i fagklubben kan de sendes på mail: 
Bestyrelsen@pm-fagklub.dk

Den  22 feb.2024  er der Generalforsamling i din fagklub.  Tilmeld dig  - Her 
er det muligt for dig som medlem at give din mening til kende og sætte din 
stemme på hvem der skal arbejde videre i fagklubbens bestyrelse de næste 2 
år. Vi glæder os til at se dig J

På bestyrelsens vegne vil vi sige tak for at bakke op om vores arrangementer 
det er en fornøjelse at møde jer derude. 
I og jeres familier ønskes  en glædelig jul samt et lykkebringende nytår - På 
gensyn i 2024.

Af formand Joan Karlsen

mailto:kimha@aarhus.dk
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Generalforsamling 22 feb. 2024
 Fagklubben for pædagogiske assistenter og 

pædagogmedhjælpere

 Indtjekning kl. 17.00 Vi spiser fra kl. 17.30. 
Generalforsamlingen starter kl. 18.30                                                

Tilmelding til kimha@aarhus.dk  SU 15.02.24
  

                                        Dagsorden 

Velkomst – Vi synger et rødt flag smælde
1.Formalia
• Valg af dirigent
• Konstatering af generalforsamlingens lovlighed 
• Godkendelse af dagsorden
• Godkendelse af forretningsorden
• Valg af stemmeudvalg 
2. Beretning
• Klubformandens beretning 
• Seniorklubbens beretning 
3. Fremtidigt arbejde 
4. Regnskab
• Regnskab 2023 • Budget 2024 
5. Indkomne forslag
• Generalforsamlingsbevilling 2024 
• Vedtægtsændringer 
6. Valg
• 1 Klubformand – 2 år
• 3 Klubbestyrelsesmedlemmer – 2 år 
• 1 Bilagskontrollant – 2 år 
7. Eventuelt 

mailto:kimha@aarhus.dk


Kommende arrangementer 2024

Program fastsat :

• Tag dine kollegaer under armen og drag afsted til 
    Foredrag med Tommy Krabbe. Mandag d 4 marts kl.19.00

• Bowling i Hammel. Tirsdag d 6 feb. Kl.18.00 der er mulighed for
    fælleskørsel fra FOA Aarhus – giv besked ved tilmelding hvis du har brug 
    for et lift.

• Julebanko – hygge og socialt fællesskab – Menu er julemad for alle. 
    Torsdag d 28. nov. 2024. 

Bestyrelsen er på 2 dages konference d 14- 15 marts her arbejdes der med 
fagklubbens årshjul med  planlægning af kommende arrangementer og målet 
med at være den bedste udgave for medlemmerne. 

• Rytmik med Anna, Anna giver inspiration til sang, musik og bevægelse

• Børn og Kultur med Sidsel fra Æskens Baggaard. Ultimo juni. 2024

• Juleturen går til – ja vi ved det ikke endnu men så snart vi ved det kommer 
det ud i nyhedsbrevene.

Der arbejdes på arrangementer enten i Hou eller på Samsø:
 - Motorik der understøtter barnets trivsel. 
   Bliv inspireret til at arbejde med  barnets sansemotoriske udvikling. 
 - Viden om arousal – hjernens vågenhed.

Fælles for alle arrangementer er,  der vil komme mere info i kommende
nyhedsbreve samt på vores facebookside.

https://www.facebook.com/groups/120766904630702

 Alt tilmelding til arrangementer til Kim på mail kimha@aarhus.dk 

https://www.facebook.com/groups/120766904630702
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Et indblik i hverdagen  - mød 
Pædagogmedhjælpere på pædagogisk assistent uddannelsen

Valget af Outdoor-pædagogisk assistent med merit
Valget af uddannelse som pædagogiskassistent kom lidt af som tilfældighed for mit 
vedkomne.
Jeg havde oprindeligt søgt optagelse, og var kommet ind på, meritpædagoguddannelsen i 
Silkeborg Kommune, men uddannelsen blev lukket grundet uoverensstemmelse med 
Kommunernes Landsforening (KL).

Eftersom min leder havde godkendt uddannelse, blev vi enige om, at jeg skulle tage 
pædagogisk assistent med fokus på outdoor.
På nuværende tidspunkt oplever vi en stor mangel på pædagoger i den institution, jeg er 
ansat i, hvilket er en tendens der er landsdækkende. Derfor vil vi som pædagogiske 
assistenter skulle udfylde mange af de roller, som før udelukkende tilfaldt pædagoger.
Min oplevelse af uddannelsens faglige niveau er, at der er for lidt fokus på teori og for 
meget fokus på personlige erfaringer. Uddannelsesstedets holdning er, at uddannelsen 
skal løfte bunden, så det faglige niveau i institutionerne bliver højnet. Det er dog værd at 
tage i betragtning, at skolens holdning til uddannelse og institutioners begrundelse for at 
sende deres medarbejdere på uddannelse ikke nødvendigvis stemmer overens. Der er 
derfor en væsentlig diskrepans mellem arbejdspladsernes forventning og uddannelsens 
forventning til de pædagogiske assistenters faglige niveau efter endt uddannelse.
Personligt har jeg svært ved at forstille mig en leder, der vil sende sin svageste 
medhjælper på uddannelse med fuld løn. En smart investering vil derimod være, at 
sende en stærk medhjælper, som kan komme tilbage til institution endnu stærkere, og 
med nok viden til at kunne løfte en pædagogisk rolle.
Det der tiltalte mig ved uddannelsen var blandt andet det store fokus på outdoordelen. 
Det var et stort ønske fra hele institutionens side, at vi får styrket vores outdoor profil, så 
det ikke blot er en eftertanke, men et bevidst valg i det pædagogiske arbejde.
På uddannelsen har jeg fået gode praktiske redskaber til at planlægge outdoor aktiviteter, 
og underbygge dem med en smule teori. Det er vigtigt at nævne at uddannelsen betegner 
sig som en uddannelse med fokus på anvendelsespædagogik, og derfor ikke teori.
Uddannelsen er rigtig god til de medarbejdere, der ønsker at stå stærkere i 
anvendelsespædagogik, er ønsket derimod en større forståelse for teorien bag 
pædagogikken, er det pædagoguddannelsen, der egner sig bedst.

                                Af pædagogisk assistent studerende 
                                         Maria Godsk Bruun Ervill



Hvorfor er jeg startet på uddannelsen til pædagogisk assistent?

Jeg har arbejdet i 8 år som pædagogmedhjælper inden for specialområdet, hvor jeg har 
arbejdet med voksne med en kognitiv udviklingshæmning samt en eller flere psykiske 
diagnoser.
Jeg følte, at jeg var nået til et punkt, hvor jeg ønskede en form for formel uddannelse og 
dokumentation for mine kompetencer. Jeg ønskede at styrke mine færdigheder og opnå en 
solid teoretisk baggrund. Gennem uddannelse vil jeg opnå større faglig udvikling og en 
bredere forståelse for pædagogiske metoder og teorier samt større mulighed for at søge job 
andre steder, hvis det skulle blive aktuelt. Derfor valgte jeg sammen med min daværende 
leder, at jeg skulle uddanne mig. I første omgang var planen at starte med at læse til 
meritpædagog, men den blev desværre lukket ned, så det blev pædagogisk assistent i 
stedet.
eg har gået på den pædagogiske assistentuddannelse i Silkeborg siden august, på 
outdoorlinjen. Det var nok mere en tilfældighed end et valg, at det var lige på 
outdoorlinjen, jeg landede på. Men når det er sagt, er jeg glad for det fokus, der er på 
outdoorlinjen, da det med fokus på naturen er noget jeg kan tage med tilbage på mit 
arbejde. På uddannelsen er der dagligt fokus på at inddrage naturen i vores undervisning. 
Vi får redskaber til at inddrage naturen i vores praksis.
eg har overvejende været glad for valget om at uddanne mig. Jeg synes, det er fedt at 
kunne dykke ned i teorierne om pædagogikken og få bygget på min viden. Jeg har dog 
savnet mere specifik undervisning inden for det specialpædagogiske område, da 
størstedelen af undervisningen synes rettet mod det almene område. For dem af os, der 
arbejder inden for specialområdet, kan dette være en udfordring, da vores daglige praksis 
kræver en mere målrettet tilgang. Af denne grund vil jeg gerne anbefale, at dem, der, 
ligesom mig, er ansat inden for specialområdet, overvejer at tage uddannelsen i 
Skanderborg. Her er uddannelsen mere fokuseret på specialområdet, hvilket kan være mere 
relevant og direkte anvendeligt for vores arbejdspraksis.
En anden vigtig ting, som jeg gerne vil dele med potentielle studerende, er vigtigheden af 
IT-kompetencer. Uddannelsen kræver et minimum af brugerniveau inden for IT, og det har 
været udfordrende for flere i klassen. Nogle har haft svært ved at mestre de forskellige 
programmer, der anvendes på uddannelsen, hvilket førte til stor frustration. Derfor er det 
værd at være opmærksom på dette og sikre, at man har de nødvendige færdigheder på 
forhånd.
Alt i alt er jeg glad for at være startet på uddannelsen som pædagogisk assistent. Jeg føler, 
at jeg får udvidet både min faglige og personlige horisont, og at jeg kommer til at vende 
styrket tilbage til min arbejdsplads til

Af pædagogisk assistent studerende Mai-Britt Nollin.



Fagklubben til medlems arrangement 
på Samsø

Mandag d 6 november var Tine og Joan på Samsø til en snak 
om hvad fagklubben kan bruges til også på Samsø. Vi blev 
klogere på medlemmernes tanker, mens vi havde en hyggelig 
aften i det gode selskab.



Jule banko

Julebanko var igen i år en dejlig aften med mange medlemmer 
tilmeldt – vi endte med at dem på venteliste også fik mulighed for at 
deltage. Tak for den kæmpe opbakning – Vi ses igen d. 28 nov. 2024



Juletur til Flensborg

Årets juletur med fagklubben gik til Flensborg.
De første kom på parkeringspladsen kl. 8.20 hvor de blev budt velkommen. 
Folk fandt en plads men der var noget galt. Tine kunne ikke få det til at gå 
op. Vi var for mange og vi havde fået en mindre bus end vi havde bestilt. 
Men det gik lige Kl. 9.00 kunne vi køre. Bussen startede, kaffe og 
rundstykker blev delt ud, og Tine kunne stadig ikke få det til at passe. Hun 
talte og talte. Net blev delt ud hvori der bl.a. var banko plader, nogle forslag 
til hvad man kunne se i Flensborg og hvorfor byen hedder Flensborg og ikke 
mindst nogle julesange. Og mens de blev delt ud talte Tine igen alle sammen, 
og lige en gang til. Da vi var halvt nede gennem Jylland viser det sig at der 
er 2 personer som skulle have været med en anden bus. Vores julehjerter 
gjorde, at de selvfølgelig kørte med os. For vi kunne jo ikke sætte dem af ude 
på vejen.

Nu var der tid til banko , og for at nybegynder kunne være med var det for 
andre garvede banko spiller et laaangsomt tempo, men som passede fint til 
dem uden så meget banko erfaring.

Vi kom til Flensborg hvor folk delte sig op i mindre gruppe nogle gik til 
højre andre til venstre andre i butikker og andre igen efter nogle af de steder 
vi havde foreslået, desværre var flere af kirkerne låste. Men der var 
hyggelige boder, og fine butikker

Kl. 14.45 skulle vi mødes ved bussen. Men da den havde flyttet plads, og 
buschaufføren ikke havde tænkt over, at der var en kantsten åbnede han 
døren, med en ubehagelig lyd til følge, og tillige en dør som var faldet af. 
Heldigvis var det da ikke -10 grader. Og vi prøvede at holde varmen ved, at 
synge de sange sommer var delt ud.
Med hjælp kom døren på igen og turen kunne gå til CITTI PARK, et indkøbs 
center hvor der var alle mulige butikker, cafeer og meget andet.
Senere gik turen til Steak'n more hvor vi spiste dejlig mad. Før vi vendte 
næserne hjem af igen.
På turen hjem var der banko igen i et anstændigt tempo så alle kunne være 
med.
Hyggelig snak, god atmosfære og stemning.
Alt i alt var det en hyggelig tur, med små udfordringer.
Som jo kun giver gode grin, minder og historier.

Af Marianne Møller.



                     Vigtig Viden! 
                       (ikke ligegyldig info)
 
• Har du ikke brugt dine 6. ferieugetimer i de seneste år, står de nu 

som overførte 6. ferieugetimer og med en slutdato et par år frem.
• Har du overførte timer stående med saldoen ”Overførte 6. 

Ferieugetimer (01-05-2021 til 30-04-2024)” så skal du nå at bruge 
dem inden 30. april 2024, hvorefter de bortfalder.

• Tjek din tidssaldi under Mit Fravær og lav en aftale med din leder 
om afvikling af 6. ferieugetimerne snarest. Fraværet skal 
indberettes med koden ”6. Ferieugetimer” og de trækkes 
automatisk fra den ældste saldo først. Du har ikke længere ret til at 
få dem udbetalt.

• Har du overførte 6. ferieugetimer, der står med en senere slutdato 
(ex. 30. april 2025 eller 2026), så bør du også snarest aftale med 
din leder, hvornår de skal anvendes.

• Har du spørgsmål, så skal du kontakte din leder eller Kim

                Kender du dagtilbudsloven
Dagtilbudsaftalen er en arbejdstidsaftale som er indgået mellem 
Børn og Unge, BUPL og FOA. Det overordnede princip er, at aftalen 
bygger på en dialogbaseret tilgang mellem leder og medarbejdere. 
Først planlægger Dagtilbuddet de aktiviteter som gælder hele 
dagtilbuddet, det sker i bilag 1 drøftelserne. Dernæst kommer bilag 2 
drøftelserne, hvor institutionslederen i dialog med den enkelte 
medarbejder aftaler, hvilke opgaver der skal løses i det kommende år 
også kaldet opgaveoversigten, som medarbejderen skal have senest 
d. 1. oktober, herefter skal medarbejderen have en arbejdsplan, som 
udleveres senest 4 uger inden årsskiftet. Ved årsskiftet starter nemlig 
en ny normperiode. Hvad betyder det for dig og hvilke goder sikrer 
det dig.



Forsat dagtilbudsloven af Kim Møller Hansen

1. januar starter en ny normperiode. Det betyder at evt. opsparede 
afspadseringstimer skal udbetales og at minus timer går tabt for 
institutionen. Der må ikke overføres hverken plus eller minustimer 
til den nye normperiode.
Der må ikke udbetales merarbejde i løbet af normperioden. Det 
betyder at arbejder du flere timer end du er ansat til, dvs. arbejder du 
30 timer om ugen og du er ansat 28 timer om ugen, vil timerne indgå 
i dit afspadseringsregnskab og du må maximalt have 28 timer 
stående inden nogle af dem skal afspadseres.
Alle medarbejdere er sikret en daglig pause, uanset arbejdsdagens 
længde. Det betyder man har ret til en pause selv om man arbejder 
under 6 timer. Ikke nødvendigvis 29 minutter, det skal aftales. Det er 
vigtigt, at pausen har et rekreativt formål.
Der må ikke holdes møder i pausen.
Alle skal planlægges med individuel pædagogisk forberedelse. Vi 
oplever mange pædagogiske assistenter og pædagogmedhjælpere, 
som ikke er planlagt med individuel pædagogisk forberedelse. 
Desuden skal der planlægges forberedelsestid, hvis der er større 
opgaver, som kræver det. Det kan være samtaler, indkøb m.m. Der 
skelnes mellem med og om tid med børn.
Der skal planlægges tid til fælles faglig refleksion. Det kan være 
personalemøder og stuemøder-
Ændring af arbejdsplanen skal varsles med 4 uger.
Ændring af arbejdstid skal varsles med 96 timer., er varslet kortere 
udløser det et tillæg.
Deltagelse i kurser. Beregnes det faktiske tidsforbrug og ikke 
normtiden. Det betyder at hvis du arbejder 30 timer om ugen og 
deltager i et kursus som er berammet til 37 timer, skal du have 
indregnet 37 timer i din arbejdstid. Det gælder også kurser af kortere 
varighed.
Oplever du, at der er noget af overstående, som ikke bliver 
overholdt, bør du kontakte din leder, tillidsrepræsentant eller 
undertegnede.
Kim Møller Hansen
Fællestillidsrepræsentant for pædagogiske assistenter og 
pædagogmedhjælpere i Aarhus
Mobil: 40 25 86 86 eller  mail - kimha@aarhus.dk 
  

mailto:kimha@aarhus.dk


                 Foredrag med Tommy Krabbe 
               Mandag den 4. marts 2024 kl. 19-21
                       Mødesalen i FOA Århus

Vi ses i tågen - et sjovt foredrag om adfærd og samarbejde
Fagklubben inviterer til Tommy Krabbes sjove foredrag om adfærd 
og samarbejde. Med humor og selvironi sætter han fokus på den 
menneskelige adfærd, når den er allermest skør og underlig. Tommy 
Krabbe giver jer en humoristisk guide til at forstå hinanden, og 
styrke det gode kollegaskab. Hør fx hvad I skal gøre, når I hører 
mærkelige sætninger, ser besynderlige reaktioner, og oplever at der 
bliver taget beslutninger, der er helt hen i vejret?
Gennem underholdende teorier og excentriske forsøg, har han fundet 
underlighedens nøddeknækker - og når han tager den i brug, er alle 
omkring ham, begyndt at handle både meningsfuldt og normalt. 
Virkeligheden bliver sat på spidsen, og I vil med garanti kunne grine 
af jeres egen og kollegaernes adfærd på arbejdspladsen. Tommy 
Krabbe er en af landets mest populære foredragsholdere inden for 
emnerne forandringer, kommunikation og samarbejde - og forfatter 
til bogen ”Nysgerrighed er svaret – når mennesker skal arbejde og 
leve sammen”. Med dette foredrag får I: - et sjovt foredrag om 
adfærd og samarbejde - en humoristisk guide til at forstå hinanden - 
konkrete redskaber til at gøre andre mennesker mindre underlige
Der vil blive mulighed for at stille spørgsmål til Tommy. 
BEGRÆNSET ANTAL: Så få dig tilmeldt i en fart, mulighed for at 
have FLERE ledsager med tilmelding til Kim via mail 
kimh@aarhus.dk senest den 22. februar.
Du kan læse mere om Tommy Krabbe her: www.athenas.dk/tommy-
krabbe-foredrag-ildsjaele.htm



De nysgerrige børns laboratorium
Ude på min arbejdsplads har vi om torsdagen haft de nysgerrige børns laboratorium fra 8.10 til 
8.50.Det er et drop in laboratorium. Hvor jeg laver det samme forsøg flere gange. Så kommer 
barnet midt i et forsøg, ser barnet det fra start, når jeg starter igen. Grunden til at det er på den 
måde er, at nogle børn vil se det en gang, og andre gerne vil se forsøget flere gange.
Det giver denne model dem mulighed for. Her kan der blive gætter på,  hvad der sker få en aha 
oplevelse og få en snak om hvorfor det sker hvis vi kommer mere eller mindre af noget i.
Det er blevet nogle sjove timer i laboratoriet, Indtil videre har vi haft forsøg med.
Hvad flyder:
Børnene finder forskelligt legetøj og vi ser om det kan flyde. Eks. En duplo klods kan flyde 
hvis den vender med hulrummet op af, men ikke hvis man vender den om. 
Vulkan:
Vi lavede Vulkaner ud af natron og eddike og flydende akvarel farve. Som vi har fundet ud af, 
giver de flotteste farver i stedet for frugt farver.
Børnene får lov til at komme natron, farve og eddike i.
Så har vi lavet lava lamper som børnene og jeg syndes var lidt skuffende.
Så var vi på legepladsen for der skulle bruges ild.
Der blev lavet et auditorium på bord og bænke sættene. Med mælkekasser på border. Så sad 
børnene i 3 etager med behørig afstand. Og så hvordan sorte slanger voksede op af sandet. Vi 
havde 4 forsøg i gang på samme tid. Da hvert forsøg tog ca. 25 min. Vi brugte natron flormelis 
og husholdning sprit. Og børnene syndes det var meget interessant, børnene så alt fra drager, 
elefanter, slanger og giraffer.  Selvfølgelig havde vi vand til at slukke hvis flammerne var for 
store.
Men det blev de nu ikke.
Så undersøgte vi om vores morgenmad var magnetisk. Når der kommer mælk på 
morgenmaden, dannes der et miljø som gør, at morgen maden kan trækkes rundt med en 
magnet. En god magnet er at foretrække. Igen var det et forsøg hvor der var mange børn i 
laboratoriet.
Gangen efter undersøgte vi hvor meget ilt der er I forskellige glas. Vi satte glasset over et 
fyrfadslys og talte hvorhenne der var en flamme. Før fandt vi ud af at det at fjerne ilt omkring 
flammer slukkes ilden. Først lavede jeg et lille bål i et tærtefad hvor der blev viftet med aviser 
så flammerne blussede op. For derefter at slukke ilden ved at komme et brandtæppe over. Der 
bliver snakket om processerne og hvad der sker. Så sad hver barn med et glas som vi gættede på 
hvor længe vi kunne tælle. Det mindste glas kunne vi tælle til 3 det største var det 42

Så var det frugt perler - total fiasko. Men hvor var vi nysgerrig på hvorfor.
Så kom dagen hvor vi skulle undersøge hvordan vi kunne læse det brev som var skrevet spejl 
vendt med oplysning på hvordan vi kan få teksten frem på det ark som ikke står noget på. 
(skrevet med citron saft) det kommer frem via varme.
Forslagene var ild, kogeplade, tænke tænke
Strygejern.
Jeg møder ind om torsdagen hvor børn råber laboratorium laboratorium laboratorium jeg 
finder kassen med Pipetter, min kittel, glas som kan ligne kolber og beskyttelse briller. Også 
kan forsøgene begynde.
Vi har haft det 7 gange, og jeg har ideer frem til påske.
Der er minimum  70% af børnene som er forbi, hver gang. Og jeg tror jeg bliver upopulær hvis 
jeg stopper det til påske. Så enten må jeg søge efter nye forsøg eller gentage nogle af dem vi 
har lavet.
Børnene vil elske at gense nogle af de gode forsøg. Hvor de også kan huske hvad vi bruger.
Får du lyst til at lave jeres eget laboratorium, men ikke har ideer så kan du søge på nettet eller 
gå på billedet.
For uden børnene elsker vores torsdag morgener , så høre jeg fra forældre, at de har fået nogle 
børn som hurtig kommer op om torsdagen, og at de stiller anderledes nysgerrige spørgsmål.

Af Marianne Møller





Tips og gode råd til opbygning af bål samt en opskrift på 
bålsuppe af Lone Mildahl Nedergaard

• Opbygning af bålet

• Start med at lægge noget let Sam krøllet papir i midten.

• Læg nogle små ikke alt for tykke stykker brænde uden på papiret.

• Efter hånden som der kommer mere gang i bålet ligges der mere brænde på.

• God ide at have brænde i flere størrelser ved hånd klar til lige at ligge på bålet.

• Tænd alt tid bålet op fra bunden af, hvis det er muligt så fra den side vinden kommer fra.

• Hvilken slags brænde er godt

• Birk, Lærk og hassel, Elm, Eg og bøg kan også bruges bøg er bedst i små stykker

• Asketræ er også rigtig godt.

• Opskrift på bålsuppe

• Nem Minestrone suppe til 8 personer (gang selv op det antal der skal bruges til)

• 150g bacon i tern kan udlandes eller erstattes med kalkun bacon

• 2 L hønse eller grønsagsbouillion

• 2 bagekartoffeller, 2 porre, 4 gulerødder, 1 squash

• 1 dl små pasta fx: suppehorn

• Salt og peber

• Svits bacontern ene i en gryde over bålet og hæld fedtet fra.

• Tilsæt bouillon samt skrællet kartoffeller skåret i små tern, og bring

• Suppen i kog kom snittet porre og gulerod, squash i tren samt pasta.

• Ved, og lad suppen koge 10 min. Til pasta og grønsager er al dente.

• Smag til med salt og peber, og nyd gerne suppen med et stykke brød.

• Tips lad endelige børnene være med til at snitte grønsagerne til suppen

• Hvis kartofler og gulerødder er vasket godt, behøves man ikke skrælle dem.

• Man kan også komme noget hvidløg eller almindelige løg i suppen.



Nyt fra Seniorklubben

Vi nærmer os hastigt julen, med gavekøb, julebagning og julehygge med 
familien.
Torsdag den 23. november afholdt Seniorklubben, traditionen tro, deres 
årlige julearrangement.
Der blev sluttet godt op om arrangementet i år, hvor vi fik sild, smørrebrød, 
Jytte læste små ”fredags fortællinger”, der var en julesang, og til sidst 
risalamande med 3 mandler.
Vi sluttede aftenen af med at rafle om gaver og hadegaver, noget der giver 
motion, gang i lattermusklerne og spænding om, hvem der er så ”heldig” at 
få en af hadegaverne fra sidste år.

2024 venter forude. Seniorklubbens første arrangement i 2024, er vores 
generalforsamling, torsdag den 25. januar 2024, kl. 18.30 i kantinen i FOA 
Christian X´s vej 56-58, 8260 Viby J., hvor vi får en snak om året der er gået. 
Der serveres pølse/osteanretning med kiks, brød og vin/øl/vand.
Sidste frist for tilmelding er onsdag den 17. januar 2024. (Indkaldelsen 
udsendes sidst i december).
På vegne af Seniorklubbens bestyrelse, vil jeg ønske jer og jeres familier, en 
rigtig glædelig jul og et godt nytår, med tak for hyggeligt samvær i 2023.

Venlig hilsen
Ulla Mikkelsen



Juleopgave find fem fejl af næstformanden     

Juletræet med sin pynt venter på, vi får begyndt. Aldrig har det vær’t 
så grønt, aldrig har det vær’t så kønt. Og fra stjerne himlen gled vist 
den store stjerne ned.
Hjerter klippet med en saks af den fingernemme slags, kræmmerhus 
med krøllet hank, som så let får en skavank, kurve, kugler, nisser, 
flag, op og ned og for og bag …
Når de mange fine ting hænger roligt rundt omkring, og når alle lys 
er tændt, og her lugter brunt og brændt, er det som en forårsdag dér, 
hvor træet kommer fra.
Alle vegne ud og ind glimrer edderkoppespind … mon der ikke er en 
spurv her i denne lille kurv? Kræmmerhus med nødder i er 
grangiv’lig kogleri.
Juletræet på besøg hilser os fra eg og bøg med besked derhjemme 
fra, at det lysner dag for dag, og at solen fra sit skjul ønsker os en 
glæd’lig jul.

Dit bud på fem fejl sendes til Kim på mail kimha@aarhus.dk
Der trækkes lod blandt de indsendte svar.
Vinderen modtager 2 biografbilletter


